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Artur Bober wpisem na FB sprowokowaÅ‚ mnie do zabrania gÅ‚osu. Chodzi o ostatnie decyzje
zarzÄ…du PZJ &ndash; a wÅ‚aÅ›ciwie lepiej jest powiedzieÄ‡ decyzje prezesa Jana SoÅ‚tysiaka
&ndash; co do praw audiowizualnych z zawodów ogólnopolskich czy miÄ™dzynarodowych
organizowanych na terenie Polski. Przy okazji podzielÄ™ siÄ™ z PaÅ„stwem swoimi
przemyÅ›leniami na temat nowej siedziby PZJ.

Ale zacznijmy od praw audiowizualnych, a konkretnie od zapisu: Wszelkie powstaÅ‚e zapisy
audiowizualne z zawodów Kalendarza PZJ naleÅ¼Ä… do PZJ z chwilÄ… ich powstania,
zgodnie z zaÅ‚Ä…cznikiem nr 2 &bdquo;Prawa medialne&rdquo;. Niestety, Arturze rozczarujÄ™
CiÄ™ (i nie tylko Ciebie). Co do zasady zgadzam siÄ™ bowiem z ideÄ… tego zapisu, który
zresztÄ… nie jest czymÅ› nowym w naszym Å›rodowisku. Podobne stanowisko próbowaÅ‚ bowiem
przeforsowaÄ‡ byÅ‚y prezes PZJ, Å•ukasz Abgarowicz wspierany w tej kwestii przez RafaÅ‚a
Wawrzyniaka. Åšmiem jednak twierdziÄ‡, Å¼e inne intencje przyÅ›wiecaÅ‚y duetowi Å•A i RW, a
inne obecnemu prezesowi. NiezaleÅ¼nie od tych intencji &ndash; jak juÅ¼ powiedziaÅ‚em &ndash;
co do zasady zgadzam siÄ™ z gÅ‚ównym punktem caÅ‚ej tej awantury &ndash; bo Å¼e awantura
bÄ™dzie (a wÅ‚aÅ›ciwie juÅ¼ jest), to jest pewne jak amen w pacierzu. Tak, PZJ ma prawo mieÄ‡
prawa autorskie do przekazu medialnego (bo w dzisiejszych czasach to juÅ¼ nie tylko telewizja) z
zawodów, które podlegajÄ… jego gestii. A wszystkie zawody ogólnopolskie, wpisane siÅ‚Ä… rzeczy
do kalendarza centralnego PZJ, a wiÄ™c zaakceptowane przez PZJ, których propozycje muszÄ…
siÄ™ zgadzaÄ‡ z obecnymi przepisami i regulacjami ustanowionymi przez PZJ, podlegajÄ… jego
gestii. JeÅ¼eli pójdziemy szczebel wyÅ¼ej, to mamy to samo. Wszelkie prawa medialne do
zawodów miÄ™dzynarodowych, a wiÄ™c podlegajÄ…cych gestii FEI, naleÅ¼Ä… do FEI. Problem
nie polega wiÄ™c na tym, do kogo naleÅ¼Ä… prawa do relacji telewizyjnych (czy audiowizualnych
mówiÄ…c ogólniej) z zawodów czy to ogólnopolskich (do PZJ) czy zawodów miÄ™dzynarodowych
(do FEI), tylko na tym, jak siÄ™ z tych praw korzysta. KtoÅ› kiedyÅ› mÄ…drze powiedziaÅ‚, Å¼e
PZJ to jest bardzo biedny zwiÄ…zek sportowy zarzÄ…dzajÄ…cy bardzo bogatym Å›rodowiskiem. I
to jest clou caÅ‚ej sprawy. A diabeÅ‚ jak zwykle tkwi w szczegóÅ‚ach. Jest olbrzymia dysproporcja
miÄ™dzy prawami i obowiÄ…zkami PZJ, który &ndash; nazwijmy to &ndash; przydziela zawody
ogólnopolskie danemu organizatorowi, a prawami i obowiÄ…zkami tegoÅ¼ organizatora. Jeszcze
wiÄ™ksza dychotomia jest miÄ™dzy obciÄ…Å¼eniami finansowymi PZJ wynikajÄ…cymi z
przydzielania konkretnych zawodów ogólnopolskich danemu organizatorowi, a obciÄ…Å¼eniami
finansowymi organizatora ZO, któremu zostaÅ‚o przydzielone miejsce w oficjalnym kalendarzu. 
BiorÄ…c to pod uwagÄ™, namawiaÅ‚bym czÅ‚onków zarzÄ…du PZJ, aby zrewidowali swoje
stanowisko, a wÅ‚aÅ›ciwie, aby wpÅ‚ynÄ™li na zrewidowania stanowiska prezesa, aby zÅ‚agodzili
(zmniejszyli) wymagania, którymi chcÄ… obciÄ…Å¼yÄ‡ organizatorów zawodów ogólnopolskich i
miÄ™dzynarodowych. GdybyÅ›my byli boksem, Å¼uÅ¼lem, albo piÅ‚kÄ… noÅ¼nÄ…, taka
postawa prezesa byÅ‚aby caÅ‚kowicie uzasadniona. Dlaczego na sprzedaÅ¼y praw do pokazywania
w telewizji (czy dziÅ› takÅ¼e w internecie) ma zarabiaÄ‡ jakiÅ› poÅ›rednik, skoro powinien
zarabiaÄ‡ przede wszystkim podmiot, który tym wszystkim zawiaduje, czyli zwiÄ…zek sportowy, czy
to Å¼uÅ¼la, czy bosku, czy piÅ‚ki noÅ¼nej. Ale jeÅºdziectwo jest w trzecim albo nawet w czwartym
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koszyku sportów, ocenianych pod kÄ…tem tzw. oglÄ…dalnoÅ›ci. O prawo do transmisji
telewizyjnych z zawodów jeÅºdzieckich Å¼adne telewizje siÄ™ nie bijÄ…. Odwrotnie, jeÅ›li ktoÅ›
chce (jak np. Cavaliada), aby organizowane przez niego zawody byÅ‚y pokazywane w telewizji, to
musi tej telewizji zapÅ‚aciÄ‡ za to, Å¼e zechce postawiÄ‡ wozy transmisyjne i uruchomiÄ‡ przekaz
telewizyjny. I to nie maÅ‚o. A niszowoÅ›Ä‡ jeÅºdziectwa objawia siÄ™ jeszcze czymÅ›, poza tym,
Å¼e na dziÅ› Å¼adna telewizja nie zrobi relacji z zawodów organizowanych w Polsce, jeÅ›li
organizator nie pokryje choÄ‡ czÄ™Å›ci kosztów tej transmisji. Objawia siÄ™ teÅ¼ tym, Å¼e
pojawiÅ‚y siÄ™ lokalne media, w postaci np. "Åšwiata Koni" (juÅ¼ dziÅ› jest to ClipMyHorse.TV),
które majÄ… juÅ¼ odpowiednie wyposaÅ¼enie, aby przeprowadzaÄ‡ relacje internetowe (pod
wzglÄ™dem technicznym stojÄ…ce na wysokim poziomie) z tych zawodów. Ale zdajmy sobie
sprawÄ™, kto jest odbiorcÄ… tych relacji? One nie docierajÄ… do osób postronnych. One
docierajÄ… tylko i wyÅ‚Ä…cznie do ludzi z naszego Å›rodowiska. I nie jest to kwestia jakichÅ›
ograniczeÅ„ technicznych, a jedynie zainteresowania. Odbiorcami tych przekazów sÄ… jedynie ci,
którzy sami startujÄ… w zawodach bÄ…dÅº jeÅ¼dÅ¼Ä… konno, albo rodziny dzieci, które
wchodzÄ… w ten sport. To nadal jest bardzo wÄ…skie grono w porównaniu do odbiorców relacji z
piÅ‚ki noÅ¼nej, Å¼uÅ¼la czy boksu. I dlatego jeÅ¼eli nawet PZJ ma prawo (a ma) do ustanawiania
regulacji, którym powinny podlegaÄ‡ internetowe transmisje, to powinien z tych praw korzystaÄ‡ z
umiarem. Proporcjonalnie do obciÄ…Å¼eÅ„ finansowych PZJ i do obciÄ…Å¼eÅ„ finansowych tych,
którzy te relacje internetowe przeprowadzajÄ… i do obciÄ…Å¼eÅ„ finansowych organizatorów
zawodów.UjmÄ™ to tak. PZJ ma prawo do wprowadzenia - nazwijmy to &ndash; podatku od
pokazywania w internecie relacji z zawodów ogólnopolskich. Mowa o profesjonalnych relacjach.
Zapomnijmy o takich sytuacjach, kiedy rodzic dziecka (czy ktokolwiek zainteresowany) nagrywa
swoim telefonem jeden przejazd i umieszcza go np. na facebooku. Gdyby PZJ chciaÅ‚ Å›ciÄ…gaÄ‡
haracz od takich sytuacji, to by siÄ™ oÅ›mieszaÅ‚, a poza tym byÅ‚oby to niewykonalne. Rozumiem,
Å¼e jako ludzie rozsÄ…dni mówimy o sytuacjach, kiedy &bdquo;Åšwiat Koni&rdquo; czy inny
podobny podmiot przeprowadza relacje internetowe z zawodów ogólnopolskich.  Tak, jakaÅ› wpÅ‚ata
na rzecz PZJ za prawa do pokazywania tych zawodów w internecie jest uzasadniona. Ale problem
jest nastÄ™pujÄ…cy &ndash; jakiej wysokoÅ›ci? OpÅ‚ata ta powinna byÄ‡ na tyle wysoka, aby w
ogóle siÄ™ opÅ‚acaÅ‚o uruchamiaÄ‡ caÅ‚Ä… procedurÄ™, ale na tyle niska, aby podmiot
przeprowadzajÄ…cy relacjÄ™ internetowÄ… mógÅ‚ jÄ… opÅ‚aciÄ‡. Jednym sÅ‚owem, aby nie
zarÅ¼nÄ…Ä‡ kury, która znosi jajka (na pewno nie zÅ‚ote). Chodzi o to, aby nawet jeÅ›li to
formalnie organizator zawodów musiaÅ‚ te pieniÄ…dze wpÅ‚acaÄ‡ do kasy PZJ, to aby one byÅ‚y
na tyle niskie, Å¼eby organizator mógÅ‚ te pieniÄ…dze pobraÄ‡ od tego podmiotu, który bÄ™dzie
przeprowadzaÅ‚ relacjÄ™ internetowÄ…, albo aby siÄ™ oni solidarnie podzielili tÄ… opÅ‚atÄ….
Jednak chodzi o to, aby oba te podmioty &ndash; i organizator zawodów, i podmiot
przeprowadzajÄ…cy relacjÄ™ internetowÄ… &ndash; nadal byÅ‚y na plusie. Aby nadal byÅ‚y
zainteresowane prowadzeniem tej dziaÅ‚alnoÅ›ci korzystnej dla polskiego jeÅºdziectwa, które
przeprowadzaÅ‚y do tej pory. JeÅ›li podatek bÄ™dzie za wysoki, to moÅ¼e spowodowaÄ‡ skutki
odwrotne do zamierzonych. MoÅ¼e doprowadziÄ‡ do zarÅ¼niÄ™cia kury. InnÄ… sprawÄ… jest
owe 50 zdjÄ™Ä‡! Rozumiem &ndash; piÄ™Ä‡, ale piÄ™Ä‡dziesiÄ…t! To gruba przesada. Wiemy,
Å¼e Jan SoÅ‚tysiak jest mistrzem fiskalnoÅ›ci i umie silnÄ… rÄ™kÄ… wprowadzaÄ‡ porzÄ…dek.
UdowadniaÅ‚ to przez wiele lat jako organizator zawodów w Lesznie, a teraz udowadnia to jako
prezes PZJ. SkÄ…dÅ› &ndash; no wÅ‚aÅ›nie skÄ…d? &ndash; zdobyÅ‚ pieniÄ…dze na zakup
nowej siedziby PZJ. Ale tym ruchem udowodniÅ‚ jeszcze coÅ› &ndash; Å¼e jest autokratÄ…. Nikt,
nawet czÅ‚onkowie zarzÄ…du PZJ (moÅ¼e nie wszyscy, bo z wszystkimi na ten temat nie
rozmawiaÅ‚em) nie wiedzÄ…, skÄ…d te pieniÄ…dze i ile. Nawet czÅ‚onkowie zarzÄ…du PZJ
(moÅ¼e nie wszyscy&hellip;) nie wiedzieli do niedawna, gdzie ma siÄ™ mieÅ›ciÄ‡ ta nowa siedziba
PZJ. Nawet czÅ‚onkowie zarzÄ…du (moÅ¼e&hellip;) nie wiedzieli, czy to jest mieszkanie w bloku,
czy nowy dom wolnostojÄ…cy, czy moÅ¼e willa, ale stara. Jako Å›rodowisko nadal tego nie wiemy.

https://hipologika.pl 4.07.2025, 16:35:53 - 2

https://hipologika.pl
mailto:webmaster@hipologika.pl


A brak wiedzy, rodzi plotki. Rodzi obawy.SwojÄ… drogÄ…, nie rozumiem Prezesa. Robi coÅ›, co
mam nadziejÄ™, bÄ™dzie czymÅ› pozytywnym w historii naszego ZwiÄ…zku. Robi coÅ›, co
zapoczÄ…tkowaÅ‚ Marcin Szczypiorski, gromadzÄ…c na specjalnym koncie - o ile dobrze
pamiÄ™tam 300 tys. zÅ‚ &ndash; co miaÅ‚o byÄ‡ zaczynem do pozyskania wÅ‚asnej siedziby, a co
roztrwonili Å•ukasz Abgarowicz do spóÅ‚ki z RafaÅ‚em Wawrzyniakiem. Robi coÅ›, co byÄ‡ moÅ¼e
bÄ™dzie jego najwiÄ™kszym osiÄ…gnieciem jako prezesa PZJ, a przy tym zachowuje siÄ™ jakby
chciaÅ‚ powiedzieÄ‡: tak, robiÄ™ coÅ›, ale co wam do tego. To moja sprawa. Dlatego nazwaÅ‚em
go autokratÄ…, bo demokratÄ… na pewno nie jest. To udowadniaÅ‚ zresztÄ… nie raz. Bo ktoÅ›, kto
respektuje prawa demokracji &ndash; czyli liderowanie jakiejÅ› grupie spoÅ‚ecznej, ale na jej rzecz
&ndash; nie robiÅ‚by takich rzeczy w tajemnicy.Jako czÅ‚onek spoÅ‚ecznoÅ›ci jeÅºdzieckiej czujÄ™
siÄ™ zaniepokojony i uraÅ¼ony tym, Å¼e nie zostaliÅ›my poinformowani: gdzie, co, jak i za ile?
Chodzi oczywiÅ›cie o informacje dotyczÄ…ce nowej siedziby PZJ. Rozumiem zaniepokojenie
Komisji Rewizyjnej PZJ, ale absolutnie nie podzielam jej stanowiska. WrÄ™cz uwaÅ¼am, Å¼e nie
miaÅ‚a prawa napisaÄ‡ pisma do ministerstwa sportu z Å¼Ä…daniem uniewaÅ¼nienia uchwaÅ‚y co
do zakupu owej nowej siedziby PZJ. MiaÅ‚a zaÅ› prawo, a nawet obowiÄ…zek, zaÅ¼Ä…daÄ‡
peÅ‚nych wyjaÅ›nieÅ„: SkÄ…d pieniÄ…dze? Ile ma kosztowaÄ‡ owa siedziba? Gdzie ona siÄ™
bÄ™dzie mieÅ›ciÄ‡? Co to jest i jaki ma metraÅ¼? Czy speÅ‚ni wymagania i oczekiwania co do
funkcjonalnoÅ›ci? Itp. Postawienie veta bez wczeÅ›niejszego zapoznania siÄ™ ze szczegóÅ‚ami tej
nowej sytuacji wystawia czÅ‚onkom Komisji Rewizyjnej kiepskie Å›wiadectwo.Marek SzewczykPS
ZadzwoniÅ‚ do mnie SÅ‚awomir Dudek z sugestiÄ…, abym poprawiÅ‚ bÅ‚Ä…d w moim tekÅ›cie.
OtóÅ¼ "Åšwiat Koni" nie zostaÅ‚ wchÅ‚oniety przez ClipMyHorseTV, co mogÅ‚oby wynikaÄ‡ z
mojego tekstu. OtóÅ¼ po poÅ‚Ä…czeniu siÅ‚ "Åšwiata Koni" i ClipMyHorseTV powstaÅ‚ nowy
podmiot - ClipMyHorseTV Poland. Z przyjemnoÅ›ciÄ… o tym informujÄ™, a warto teÅ¼ dodaÄ‡,
Å¼e ClipMyHorseTV z kolei polÄ…czyÅ‚ siÄ™ jakiÅ› czas temu z telewizjÄ… FEI. 
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